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AT&T se dohodl s mediálním kolosem Time Warner na 
jeho převzetí. Výsledná společnost bude mít hodnotu 
kolem 300 miliard dolarů. Obchod se dotkne také 
českých aktiv Warnerů HBO a skupiny Nova.
TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA / str. 8, NÁZORY / str. 14

Politici chystají bojkot 
oslav samostatnosti

Hradní ceremonie 28. října 
se patrně bude muset obejít 
bez řady vrcholných politiků 
a dalších představitelů veřej-
ného života. Úvahy o bojkotu 
vyvolaly události kolem 
setkání ministra kultury Da-
niela Hermana (KDU-ČSL) 
s dalajlamou a následné 
reakce Hradu. str. 2

Penta sahá po ikonickém 
Telekomu ze Žižkova
Legendární telekomunikační 
centrála v Praze na Žižkově 
změní brzy majitele. Tendr 
na její prodej organizovaný 
společností Cetin ze skupiny 
PPF je ve finále. Kupcem je  
podle deníku E15 miliardář 
Marek Dospiva a jeho skupi-
na Penta. Ta hodlá budovu 
zbořit a na uvolněném místě 
postavit byty. str. 4

Společnosti Travel Service 
přibývá cestujících
Letadla společnosti Travel 
Service přepravila za první 
tři čtvrtletí 5,4 milionu 
pasažérů, což představuje 
jedenáctiprocentní mezi-
roční nárůst. str. 6

přečtěte si:

SPECIÁL
Maďarsko

Krátce

Centrální tance  
kolem koruny
Debaty o intervencích někdy 
docela pobaví a někdy 
i zarmoutí, říká guvernér  
ČNB Jiří Rusnok.
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Vzhůru do zimního času
Michal Hašek, bývalý jihomoravský hejtman, 
soudí, že na stranickém sjezdu – uskuteční se 
příští rok na jaře – by se nemělo měnit vedení 
sociální demokracie. Jak říká, přepřahat šest 
měsíců před parlamentními volbami v osobě 
premiéra a předsedy strany je nesmysl. Ve sně-
movních volbách by ovšem ČSSD měla získat 
pětadvacet procent. Aha, takže přepřahat se 
bude na podzim, na mimořádném sjezdu strany.

Lidí, o kterých se hovoří jako o možných kandi-
dátech pro příští volbu prezidenta, přibývá jako 
hub po dešti. Možná by bylo nejjednodušší vyhlásit 
termín, kdy se všichni soustředí v podhradí, a kdo 
ten kopec vyběhne jako první, má tu funkci mít.

Sněmovna schválila novelu zákona o vinař-
ství a vinohradnictví. S jediným cílem, omezit 
dovoz a prodej sudového vína. Nebudeme si nic 
nalhávat, kvalita vína v tuzemsku se tím nijak 
radikálně nezvedne. Nejenže se pořádně neví, co 
si nosí domů ti, kteří si dávají víno stáčet do PET 
lahví, ono není ani stoprocentně jisté, co je v lah-
vích řádně označených etiketou.

V neděli nás čeká přechod na zimní čas. Objasně-
me si, proč celé martyrium střídání časů absolvu-
jeme. Hodnota roční úspory elektřiny představuje 
necelou tisícinu procenta HDP, tedy asi třicet mi-
lionů korun. Pokud jde o pracovní dobu, získáme 
přibližně tolik, co bychom vydělali tím, že bychom 
za celý rok pracovali o minutu déle.

n Část politické scé-
ny zvažuje, zda se má 
zúčastnit předávání 
státních vyznamená-
ní na Pražském hradě 
28. října. Úvahy o bojkotu 
vyvolaly události kolem 
setkání ministra kul-
tury Daniela Hermana 
(KDU-ČSL) s dalajlamou 
a následné reakce Hradu. 
Hlava státu podle Her-
mana kvůli této schůzce 
nevyznamená jeho strýce 
Jiřího Bradyho.

Jana Havligerová

Hradní ceremonie tradičně pořá-
daná na den vzniku samostatné-
ho československého státu se pa-
trně bude muset obejít bez řady 
vrcholných politiků a dalších 
představitelů veřejného života. 
Slavnostního večera se nehodlá 
zúčastnit například místopřed-
seda KDU-ČSL Marian Jurečka, 
nepřijde ani většina zákonodár-
ců ODS, oznámil předseda strany 
Petr Fiala. Naopak předseda 
sněmovny Jan Hamáček (ČSSD) 

či zákonodárci ANO vyčkávají, 
zda se okolnosti kolem vyzname-
nání Bradyho více objasní. 

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) vyzval prezidenta, aby se 
zachoval jako státník a vyzna-
menání Bradymu udělil. „Jinak 
bude z letošního 28. října festival 
hradní malosti a české rozhá-
danosti,“ napsal na Twitteru. 
Místopředseda sněmovny Petr 
Gazdík (STAN) však už organi-
zuje alternativní akci na Staro-
městském náměstí. Té se chtějí 
zúčastnit právě lidovci Herman 
a Jurečka nebo Petr Pithart.

Vzrušená atmosféra kolem 
návštěvy dalajlamy v Česku 
eskalovala poté, co Herman 
v pátek oficiálně prohlásil, že ho 
Hrad vyzval, aby zrušil schůzku 
s dalajlamou, jinak prezident 
Miloš Zeman neudělí jeho strýci 

státní vyznamenání. Prezident 
tuto spojitost popírá. Herman 
svoje původní vyjádření znovu 
potvrdil včera. „Na svou čest 
prohlašuji, že mi prezident řekl, 
že nominaci Jiřího Bradyho 
schválil, a že pokud se setkám 
s dalajlamou, tak ji zruší,“ twee-
toval ministr. 

Sám Brady v prohlášení pro 
média uvedl: „Dne 14. října 2016 
mi volal ředitel protokolu prezi-
denta republiky a oznámil mi, že 
28. října obdržím cenu T. G. Ma-
saryka.“ O tom, že se situace 
změnila, se údajně dozvěděl 
z médií. Brady, který přežil 
deportaci do Terezína, Osvětim 
i pracovní tábor a na sklonku 
války uprchl z pochodu smrti, 
cestu do Česka nezrušil. Přiletěl 
včera do Prahy a bude možné se 
s ním setkat.

Politici chystají bojkot 
oslav samostatnosti 

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Jiří ŠIMÁNĚ

SPOLUMAJITEL TRAVEL SERVICE

Karolína PLÍŠKOVÁ

TENISTKA

Jeffrey BEWKES

ŠÉF TIME WARNER

Letecká společnost za tři čtvrtletí 
letošního roku zaznamenala 
jedenáctiprocentní růst počtu 
přepravených pasažérů.

str. 6

Poprvé zastupuje české barvy na 
turnaji mistryň v Singapuru, kde se 
na kurtech utkají nejlepší tenistky 
světa.

str. 7

Našel kupce pro mediální impérium 
zahrnující filmové studio, řadu 
televizí i komiksové vydavatelství. 
Jde o přípravu na složitější časy.

str. 8

Účast dalajlamy na pražském Fóru 2000 vyvolala ostrou reakci Číny, jejíž 
představitelé opakovaně požadovali, aby se s Jeho Svatostí nesetkali členové 
vlády. Čínská strana v takovém případě pohrozila zhoršením vzájemných 
vztahů obou zemí. Čtyři nejvyšší ústavní činitelé – prezident, předsedové 
obou komor parlamentu a premiér na atak minulé úterý reagovali společným 
prohlášením. V něm zdůraznili respekt Česka k územní celistvosti Čínské 
lidové republiky, jejíž je Tibet součástí.  NÁZORY str. 14

Čína hrozila 
zhoršením vztahů

V LÁNECH se o víkendu konalo jednání prezidenta Miloše Zemana s ministry o zrychlení dopravních staveb. 
Setkání se konalo v rámci schůzky expertního týmu prezidenta. Schůzky se zúčastnil napíklad guvernér ČNB 
Jiří Rusnok, bývalý ministr dopravy Petr Moos a prezident Miloš Zeman.

EXPERTI NA ZÁMKU
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n Konečné znění no-
vely kritizuje ministr 
zemědělství. Je podle 
něj příliš přísné.

Sněmovna schválila novelu 
zákona o vinařství, která má 
pomoci omezit falšování vína 
a potírat černý trh s vínem.

Novela zvyšuje pokuty až 
na 50 milionů korun, nyní 
jsou desetinové. Sudové 
víno by nemělo být možné 
prodávat jinde než u výrobců 
nebo dovozců. Výrobcem ale 
bude i ten, kdo si víno nechá 
vyrobit. Zakazuje se také 
prodej vína z automatů. Před-
lohu, která má zvýšit ochranu 
spotřebitele, nyní dostane 
k projednání Senát. Ministru 
zemědělství Marianu Jureč-
kovi (KDU-ČSL) se schválené 
znění nelíbí.

Při závěrečném hlasování 
dokonce část poslanců KDU-
-ČSL hlasovala proti zákonu, 
ostatní se zdrželi a pro zákon 
hlasoval z lidovců jen Jureč-
ka. „Já nejsem úplně nadšen 
z toho znění, v jakém to 
dneska prošlo,“ řekl Marian 
Jurečka. Některé návrhy 
poslanců zákon podle něj 
nadmíru zpřísnily. Týkají se 
například podmínek dovozu 

Vyšší pokuty mají potírat falšování vína
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BUDĚJOVICKÝ BUDVAR
světlý ležák, 1 l = 25,80 Kč
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100 g = 15,80 Kč
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...
Nabídka zboží platí od 24. 10. do 30. 10. 2016 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. 

Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

od pondělí 24. října
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sudového vína. „S tím jsem 
nesouhlasil a budu se snažit 
v Senátu, aby se tyto věci 
změnily a aby se to vrátilo 
zpátky do Poslanecké sně-
movny,“ uvedl.

Vláda ve svém návrhu uvá-
děla, že v případě machinací 
s vínem si často spotřebitel 
kupuje produkt, který ve své 

podstatě mnohdy ani není 
vínem. Jurečka také řekl, že 
současná pětimilionová horní 
hranice pokut je nedosta-
tečná a nepokryje zisky, 
které falšovatelé vína ze své 
činnosti mají.

Poslanci schválili návrh 
zemědělského výboru, aby 
na horní části lahve byla 

Využití 
zelené nafty 
se rozšiřuje

Vratku části spotřební daně 
z nafty by nově měli dostávat 
i zemědělci v živočišné výro-
bě. Dosud na ni měli nárok 
jen zemědělci v rostlinné 
výrobě. Počítá s tím novela 
zákona o spotřebních daních, 
kterou schválili poslanci. 

Proti původní vládní po-
době ji ale výrazně pozmě-
nili a vracení daně rozšířili 
i na rybníkáře a firmy hos-
podařící v lesích. Rozšíření 
zelené nafty má podpořit 
zemědělce i jejich konkuren-
ceschopnost. Předlohu nyní 
dostane k posouzení Senát.

„Naše zemědělství je velmi 
těžce zkoušené konkurencí 
zejména ze starých zemí 
EU. Tímto návrhem zákona 
zemědělství pomáháme,“ řekl 
Petr Kudela (KDU-ČSL). /čtk/

povinně trikolora, a to u vína 
s chráněným označením 
původu nebo chráněným ze-
měpisným označením, vyro-
beného z hroznů sklizených 
v tuzemsku. Nový předpis 
také obsahuje například 
ustanovení, že vinotéky, které 
prodávají dovozové víno, 
budou muset používat pouze 

znovu nenaplnitelné nádoby, 
tzv. bag-in-boxy. 

Novelu kritizuje opoziční 
ODS, která tvrdí, že falšová-
ní vína neomezí. Jen podle 
ní postihne poctivé vinaře 
a vinotéky. Bývalý ministr 
zemědělství Petr Bendl (ODS) 
neúspěšně navrhoval předlo-
hu zamítnout. /čtk/
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n Developeři plánují 
demolici legendární 
telekomunikační cen-
trály v Praze na Žižko-
vě. Tendr na její prodej 
organizovaný společ-
ností Cetin ze skupiny 
PPF je ve finále.

Daniel Novák

Mezi nejbohatším Čechem 
Petrem Kellnerem a dalším 
miliardářem Markem Dospi-
vou se schyluje k význam-
nému realitnímu obchodu. 
Dospivova skupina Penta 
totiž podle informací deníku 
E15 moc stojí o koupi Ústřed-
ní telekomunikační budovy 
Cetin v Praze-Žižkově v Ol-
šanské ulici. Budovu patřící 
kdysi k největším a nejmo-
dernějším telekomunikačním 
stavbám v Evropě hodlá Cetin 
ovládaný Kellnerovou PPF 
kompletně opustit.

„Penta prověřuje každou 
možnost, která odpovídá její 
investiční strategii,“ sdělil 

mluvčí skupiny Ivo Mravinac. 
Sdílnější nebyl ani současný 
vlastník. „Žádné rozhodnutí 
dosud nepadlo,“ uvedla mluv-
čí Cetinu Tereza Gáliková. 

V tendru na nemovitost se 
Penta utkala se společnos-
tí Central Group. Největší 

stavitel bytů v metropoli již 
v okolí Olšanské má velké zá-
jmy. Z jedné strany stojí jeho 
čerstvě dokončený projekt 
Residence Garden Towers. 
Ze druhé strany připravuje 
obří projekt v severní části 
nákladového nádraží Žižkov. 

O tento pozemek, který spo-
lečnost Dušana Kunovského 
koupila letos, se původně 
rovněž zajímala Penta. 

Podle zdrojů obeznáme-
ných s plány developerů se 
v případě Ústřední telekomu-
nikační budovy nepočítá s je-

Penta sahá po ikonickém 
„Telekomu“ ze Žižkova

VĚŽ ZMIZÍ. Výraznou dominantu Žižkova čeká demolice. Budoucí majitel na jejím místě plánuje 
postavit bytové domy.
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BRZY PO NOVÉM. Výměna 452 dřevěných pražců za betonové 
vyjde na 18 milionů korun.
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Mezi stanicemi metra Praž-
ského povstání a Vyšehrad 
začali zaměstnanci firmy 
Swietelsky o tomto víkendu 
měnit 452 starých dřevěných 
pražců za betonové. Celá akce 

vyjde zhruba na 18 milionů 
korun včetně zajištění povr-
chové dopravy během výluky. 

Staré dubové pražce jsou 
penetrované, musejí se proto 
ekologicky zlikvidovat. Lik-

vidace jednoho pražce vyjde 
zhruba na 600 korun. „Nelze 
říci, že by jízda po starých 
pražcích byla nebezpečnější. 
Ale jsou mnohem náročnější 
na údržbu. Betonové pražce 
jsou upevněny speciální pruž-
nou hmotou. Jízda po nich je 
pak tišší a klidnější,“ uvedl 
Ivan Přibyl z dopravního 
podniku.

Na trasách A a C pražské-
ho metra bylo původně asi 
36 tisíc dřevěných pražců, 
na trase B mají koleje bez-
pražcové upevnění. Na trase 
A jde o úsek Dejvická – Jiřího 
z Poděbrad, na trase C mezi 
Florencí a Kačerovem. Podle 
Přibyla jich nyní zbývá vymě-
nit zhruba 25  tisíc na úseku 
téměř 22 kilometrů. /čtk/

V metru probíhá výměna 
starých dřevěných pražců Praha daruje Mariupolu 

dvě tramvaje
Hlavní město společně 
s dopravním podnikem 
věnuje ukrajinskému měs-
tu Mariupol dvě vyřazené 
tramvaje typu T3. Zástupci 
obou stran dnespodepíší 
darovací smlouvu. DPP 
postupně vyřadil všechny 
tramvaje typu T3 z provo-
zu. 

Ve Švehlovce začal 
festival sociálního umění 
V pražském multifunkčním 
prostoru Venuše ve Šveh-
lovce začal druhý ročník 
festivalu sociálního umění 
Případ pro sociálku. Ná-
vštěvníci se během tří dnů 
mohou těšit nejen na diva-
dlo, ale i hudbu, diskuze či 
výtvarné umění.

Ďáblice a Březiněves 
dostanou více peněz

Nejméně 300 milionů 
korun si rozdělí kvůli 
blízkosti skládky městské 
části Ďáblice a Březiněves. 
Peníze budou dostávat 
i poté, co skládkování skon-
čí. Zvýšení dotace na deset 
milionů korun ročně schvá-
lilo pražské zastupitelstvo. 
Skládkování na ďáblické 
skládce by mělo skončit 
v roce 2024. /čtk/ 

Krátce
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jím zachováním. Po demolici 
ji mají nahradit bytové domy. 
Podobný scénář si už Penta 
vyzkoušela. V roce 2012 ne-
chala srovnat se zemí ústředí 
někdejšího deníku Rudé 
právo. Místo něj mezi Masa-
rykovým nádražím a Florencí 
postavila nový kancelářský 
komplex Florentinum. 

Stavebníci se po zastara-
lých, ale památkově nechrá-
něných budovách dívají čím 
dál častěji. V hlavním městě 
totiž docházejí volné po-
zemky. Alternativou běžnou 
v zahraničí je pak nahradit 
starou stavbu novou.

Slovenský developer 
HB Reavis si tento postup 
již úspěšně vyzkoušel 
i v Londýně. Když ale přišel 
se záměrem poslat k zemi 
bývalé ministerstvo paliv 
vedle Českého rozhlasu na Vi-
nohradské třídě, objevily se 
nápady na prohlášení budovy 
za památku.

Z konce sedmdesátých let 
je rovněž Ústřední telekomu-
nikační budova na Žižkově. 
Mezi její autory patří Franti-
šek Cubr, který je označovaný 
za jednoho z nejvýznamněj-
ších tuzemských architektů 
druhé poloviny 20. století. 

Z hlediska obestavěného 
prostoru bylo telekomuni-
kační ústředí největší budo-
vou v Československu. Její 
78 metrů vysoká věž se stala 
dominantou širokého okolí 
a symbolem telekomunikací. 
 Více FOTOGALERIE E15.cz

http://praha.e15.cz/praha/novinky/penta-ma-na-dosah-koupi-ikonickeho-telekomu-na-zizkove-ve-hre-je-i-demolice-1324362


n Koncesionářské 
poplatky za televizi 
a rozhlas se už osm 
let nezměnily. Obě 
instituce proto hledají 
cestu, jak se bránit 
rostoucím nákladům. 
Zdroj spatřují v DPH.

Dušan Kütner

Zhruba šest set milionů 
korun ročně by mohla ušetřit 
Česká televize, pokud by 
mohla nárokovat zpět DPH 
z provedených nákupů, což 
komerční televize mohou. 
V případě Českého rozhlasu 
by to byly minimálně desítky 
milionů korun.Snaží se proto 

přesvědčit poslance a soudy, 
aby nemusely odvádět DPH 
z nákupů. Zatím ale marně.

Poplatek za veřejnoprávní 
televizi činí 135 korun měsíč-
ně, za rozhlas 45 korun. 
Jeho zvýšení či 
navázání na míru 
inflace je ovšem 
politicky velmi 
nepopulární. 
„Jsou to při-
tom peníze, 
které nám 
koncesionáři 
posílají proto, 
abychom za ně 
vyrobili a odvysílali 
nějaký televizní program. 
Místo toho tyto peníze 
odevzdáváme do státního 
rozpočtu z jejich už jednou 
zdaněných peněz,“ říká 

v rozhovoru pro deník E15 šéf 
na Kavčích horách Petr Dvo-
řák. „Kdyby byla vůle tuto dis-
krepanci změnit, tak by tato 
změna byla schopna zajistit 

dlouhodobé financování 
ČT na příštích pět 

sedm let bez toho, 
že by se muselo 
cokoliv dalšího 
měnit,“ dodal.

Český roz-
hlas se mož-
ností odpočtu 

DPH začal 
zabývat již před 

lety. Obrátil se 
dokonce na soud, aby 

rozhodl, zda má, či nemá 
DPH odvádět. „Rozhodnutí 
soudu nicméně není možné 
očekávat v horizontu měsíců, 
snad spíše let. Pokud by došlo 

ke zpětné vratce DPH, zname-
nalo by to pro ČRo zisk částky 
kolem miliardy korun,“ uvádí 
mluvčí rozhlasu Jiří Hošna.

Jistá šance na změnu 
přitom je. O možnosti zrušit 
odvod DPH z nákupů poslanci 
nedávno dlouho hovořili 
ve volebním výboru, jenž řeší 
i mediální záležitosti. „O této 
možnosti se diskutuje mnoho 
let. Pokud by takový návrh 
byl podán, podpořil bych ho,“ 
prohlásil místopředseda vý-
boru Vítězslav Jandák (ČSSD). 
Předseda výboru a bývalý no-
vinář Martin Komárek (ANO) 
hodlá vyčkat až na případný 
rozsudek. „Jde o výklad záko-
na, a to je věcí soudu,“ uvedl.

Rozhovor s šéfem ČT Petrem Dvo-
řákem čtěte v úterním vydání E15

Pokud by  
Český rozhlas  

zpětně vysoudil vratku 
DPH, získal by zhruba

1
miliardu korun.
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Veřejnoprávní média 
žádají změnu odpočtu DPH

BLESK PENĚŽENKA

Bez papírování, nutností vedení účtu v Bance, platBy zdarma!
Koupíte v trafice a e-shopu za 125 Kč

BEZPEČNOST
Žádné propojení  

s vaším účtem
ANONYMITA

Žádné citlivé údaje  

při platbách

CENA 
125 Kč

KONTROLA
Žádné přečerpání  

do minusu

DOBÍJECÍ PLATEBNÍ KARTA 

1. DoBíjEcí PLAtEBNí KArtA

JaKé má BlesK peněženKa využití?
• Bezpečné online platBy
• Kontrola droBných firemních výdaJů

• platBy chytrým telefonem
• univerzální dáreK

www.bleskpenezenka.cz

260829/16 inzerce

Z energetiky

Doprava  
elektřiny
Jak se dostává elektrická ener-
gie do domácností, co jsou 
to přenosová a distribuční 
soustava a kdo se o ně stará?

Přenosová soustava, která 
tvoří páteřní síť v rámci Evro-
py i Česka, přenáší elektřinu 
napříč kontinentem i jednot-
livými státy. V rámci Česka ji 
provozuje společnost ČEPS, 
jejímž jediným akcionářem 
je stát a výkon akcionářských 
práv provádí ministerstvo 
průmyslu a obchodu.

Pro dopravu elektřiny 
jednotlivým zákazníkům 
na hladinách velmi vysokého 
napětí, vysokého napětí a níz-
kého napětí slouží distribuční 
soustavy. V oblasti distribuce 
působí více než 250 společ-
ností, ale většina zákazníků 
je připojena do distribuční 
soustavy tří největších spo-
lečností: PREdistribuce, která 
obsluhuje Prahu a její blízké 
okolí, E.ON Distribuce, jež do-

dává elektřinu do jižních Čech 
a na  jižní a střední Moravu, 
a ČEZ Distribuce pokrývající 
zbytek území Česka.

Z ekonomického i technic-
kého hlediska dává smysl, 
aby k zákazníkům vedla jen 
jedna dopravní cesta, ale aby 
po ní mohlo přenášet elek-
třinu více obchodníků. Tuto 
dopravní cestu spravují právě 
distributoři, kteří mají vždy 
územní monopol. Obchod-
ník pak může použít služeb 
distributora pro distribuci 
elektřiny ke kterémukoli ze 
svých zákazníků. Proto si 
český zákazník může vybrat 
ze široké škály nabídek celé 
řady obchodníků. Za použití 
však musí zákazník prostřed-
nictvím svého obchodníka 
zaplatit poplatek za distribu-
ci, protože síť je potřeba kon-
trolovat, opravovat či měnit, 
nebo také rozšiřovat pro nové 
zákazníky v ještě nezasíťova-
ných oblastech. 

Úkolem Energetického re-
gulačního úřadu je kontrolo-
vat, aby distributoři do ná-
kladů zahrnovali opravdu 
jen nejnutnější položky, které 
provoz sítí obnáší.

Příští téma se bude věnovat 
plynárenství.

Autorka je předsedkyní ERÚ

Alena Vitásková

Roste riziko 
kyberútoků 
v Česku
O šestnáct míst dopředu 
se na žebříčku míst, která 
jsou nejčastěji terčem 
kybernetických útoků, 
posunula Česká republika. 
Dostala se na 72. místo 
mezi méně bezpečné 
země. Na prvním místě se 
v Indexu hrozeb umístila 
Botswana, která poskočila 
o devatenáct míst.

Analýza vychází z on-
-line mapy kybernetických 
hrozeb ThreatCloud World 
Cyber Threat Map, která 
v reálném čase sleduje, jak 
a kde po celém světě pro-
bíhají kybernetické útoky. 
Využívá informace z více 
než 250 milionů adres.

Statistiku útoků v Česku 
vede program Conficker, 
jenž se snaží ovládnout 
počítač uživatele, na dru-
hém a třetím místě pak 
vyděračské softwary Cryp-
towall a Locky. /čtk/



Sítě prodejen optik pro-
vozovaných ve vlastních 
areálech se zbavil obchodní 
řetězec Tesco ČR. Koupila je 
společnost Galaxy Optical 
Services, která se zabývá 
výrobou a distribucí brýlí, 
kontaktních čoček a dalších 
doplňků. Prodej schválilo 
představenstvo Teska, 
týká se prodejen v Ostravě 
Hrabové, v Praze na Skal-
ce, v Edenu, na Národní 
a v Plzni.

„Většina optik zůstane 
otevřená jako doposud 
a zákazníkům budou i na-
dále nabízet plnohodnotný 
servis. Všichni zaměstnanci 
Teska, kteří pracovali v od-
dělení optik, byli převedeni 
na společnost Galaxy a jsou 
jejími zaměstnanci,“ uvedl 
mluvčí Teska Václav Kou-
kolíček.

Britská společnost Tesco 
již letos v létě prodala 
v Liberci nákupní centrum 
Forum. Realitní společnost 
Rockcastle za něj zaplati-
la osmdesát milionů eur. 
Obchodní řetězec letos 
vyčlenil do samostatných 

společností pět svých ná-
kupních center a pozemky 
v Česku. Připravuje je tak 
k prodeji, obchody v nich 
ale bude provozovat dál.

Tesco v Česku ve finan- 
čním roce 2014/2015 vyká-
zalo ztrátu 3,9 miliardy ko-
run. V předchozím období 
prodělalo také téměř čtyři 
miliardy korun. /čtk/
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n Výkony českého le-
tectví převyšují evrop-
ský průměr. Letiště 
Praha hlásí sedmipro-
centní meziroční růst.

Jan Šindelář
 

Letecká společnost Travel 
Service letos vylepšuje do-
savadní statistiky přepravy 
cestujících. Její letadla pře-
pravila za první tři čtvrtletí 
5,4 milionu pasažérů, což 
představuje jedenáctipro-
centní meziroční nárůst. 
Z toho zhruba 840 tisíc 
cestujících letělo stroji, které 

aerolinie pronajaly i s posád-
kou jiným společnostem. 

„Nejrychleji roste pře-
prava na pravidelných 
linkách, které 
společnost 
provozuje 
pod značkou 
Smart 
Wings,“ 
připomněla 
mluvčí Tra-
vel Servisu 
Vladimíra 
Dufková. Slu-
žeb Smart Wings, 
které přímo létají 
do třiašedesáti destinací, 
využilo od ledna do září 
o pětinu více lidí než loni. 

Letecká společnost si tak 
upevnila postavení největ-
ších tuzemských aerolinek. 

V létě provozovala flotilu 
47 letadel. 

Růst počtu pa-
sažérů ohlásily 

za tři čtvrtletí 
i České aero-
linie, jejichž 
letový park 
tvoří sedmnáct 

strojů. Leta-
dla ČSA včetně 

těch pronajatých 
přepravila přes dva 

miliony lidí, o třicet pro-
cent více než před rokem. 
Při odečtení  
365 tisíc pasažérů z prona-

jatých letadel v Saúdské Ará-
bii vychází růst na čtrnáct 
procent. 

Dobré výsledky tuzem-
ských firem z leteckého 
byznysu dokresluje i Letiště 
Praha, jehož branami prošlo 
od ledna do srpna 8,5 mi- 
lionu lidí, o sedm procent 
více než loni. České firmy si 
tak vedou většinou lépe než 
kolegové z okolních zemí. 
Asociace evropských aeroli-
nií, která sdružuje převážně 
tradiční síťové dopravce, 
hlásí nárůst počtu pasažérů 
za prvních osm měsíců mezi 
třemi a čtyřmi procenty. 
Vídeňské letiště letos roste 
jen o procento. 

Travel Service dál roste. 
Přidal desetinu cestujících 

Travel Service  
přepravil za tři čtvrtletí  

5,4
milionu cestujících, 

meziročně o jedenáct  
procent více.

Obchodní řetězec Tesco 
loni zavedl jednotný řídicí 
tým pro oblast střední 
Evropy. Prodejny v Česku, 
na Slovensku, v Maďarsku 
a Polsku mají proto vedení 
v Praze. Britové vstoupili 
na český trh v roce 1996, teď 
provozují přes dvě stovky 
obchodů a zaměstnávají 
v zemi téměř čtrnáct tisíc 
lidí. Tesco je největší 
maloobchodní společností 
ve Velké Británii a třetím 
největším maloobchodním 
prodejcem na světě.

Jednotné řízení 
regionu z Prahy

ČÁSTI RYCHLOVLAKU poničeného loni v červenci při tragické 
srážce s kamionem na přejezdu ve Studénce cestují do závodu 
Alstomu v italském Saviglianu. Přepravu zajišťují pro České dráhy 
kamiony. Oprava pendolina vyjde na dvě stě milionů korun a potr-
vá nejméně rok.  Více E15.cz

PENDOLINO NA SILNICI
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Obrat e-shopů  
vzroste o pětinu
Češi v internetových 
obchodech utratí letos 
přes 96 miliard korun, 
meziročně o devatenáct 
procent více. Nejrychleji 
roste on-line prodej oble-
čení, jídla, vybavení domu 
či kosmetiky. Vyplývá 
to z analýzy cenového 
srovnávače Heureka.cz 
a Asociace pro elektronic-
kou komerci.

Nejrychlejší Wi-Fi 
připojení využívá Praha 
O jedenáct procent 
vzrostla v září mezimě-
síčně rychlost internetu 
v metropoli. Činila 12,6 
Mbit/s, a byla tak nejvyšší 
v Česku. Následovaly Mo-
ravskoslezský a Jihočeský 
kraj, ve kterých server 
DSL.cz naměřil rychlosti 
12,3 a 11,3 Mbit/s. 

Ekova dodala Švédům 
další elektrobusy
Ostravská firma Eko-
va Electric odeslala 
do švédské oblasti Umea 
první dva osmnáctimet-
rové elektrobusy, jež letos 
vyvinula. Navázala tím 
na pět dvanáctimetrových 
elektrobusů, které dodala 
švédské firmě Hybricon. 
Kontrakt má hodnotu 
statisíců eur.

Menší a střední firmy 
nechtějí odchod z EU
Většina podnikatelů z řad 
živnostníků či malých 
a středních podniků si 
nepřeje vystoupení Česka 
z Evropské unie. Naopak 
pro takzvaný czechit 
se vyslovilo 29 procent 
podnikatelů. Vyplývá to 
z průzkumu ČSOB mezi 
pěti stovkami malých 
a středních firem.

Vítkova CPI kupuje 
operátora CPI Hotels
Skupina CPI Property 
podnikatele Radovana 
Vítka chce koupit operá-
tora CPI Hotels, jenž pro 
ni provozuje její hotely. 
Dosavadním vlastníkem 
CPI Hotels byla společnost 
Marc Gilbert. Obchod 
posuzuje antimonopolní 
úřad. /čtk/  Více E15.cz

Krátce

Tesco prodalo 
optiky v pěti svých 
hypermarketech 

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/posledni-cast-poniceneho-pendolina-byla-poslana-do-italie-1324346
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/radovan-vitek-kupuje-provozovatele-svych-hotelu-prevede-se-i-hotel-lucemburska-1324324
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n Minimální suma, 
která bude vyplacena 
závodníkům za jeden 
závod, se zvedla na 
120 tisíc franků.

Jako první zahájili kolotoč 
světových pohárů v lyžař-
ských disciplínách sjezdaři. 
Úvodní závody se konaly 
o uplynulém víkendu tra-
dičně v rakouském Söldenu. 

Stejně jako loni i letos si 
závodníci polepší a získají 
za svá umístění vyšší finanč-
ní odměny. Na ty dosáhne 
podle nového pravidla nej-
lepších 30 závodníků, tedy 
všichni, kdo budou bodovat, 
namísto pouze prvních dese-
ti jako dosud. 

FIS stanovuje minimální 
částku, která se musí lyža-
řům v jednotlivých závodech 
vyplatit. Dlouhé roky tato 

suma byla 100 tisíc švýcar-
ských franků. Loni se však 
navýšila o 10 tisíc a v letošní 
sezoně došlo k dalšímu 
navýšení. Podle oficiálního 
webu FIS je minimální balík 
peněz, který se musí mezi ly-
žaře rozdělit za jeden závod, 
120 tisíc franků.

Výše odměn je odstupňo-
vána podle toho, na jaké po-
zici se závodník umístí. Vítěz 
má zajištěno minimálně 

41 500 franků, třicátý v po-
řadí má zajištěn minimální 
příjem 450 franků. Na vět-
šině závodů se rozdělují 
minimálně garantované 
odměny, ale existují i závo-
dy, jejichž odměny výrazně 
převyšují ty obvyklé  Napří-
klad vítěz mužského sjezdu 
v Kitzbühelu si vydělá téměř 
80 tisíc franků.

Sjezdové lyžování je nej- 
lépe placené ze všech lyžař-

ských disciplín. V loňské 
sezoně si podle statistik Me-
zinárodní lyžařské federace 
(FIS) nejvíce vydělali celkoví 
vítězové světového poháru. 
Rakušan Marcel Hirscher si 
na svazích vyjel 549 970 švý-
carských franků, Američan-
ka Lindsey Vonnová získala 
430 699 franků. Z českých zá-
vodníků byla nejúspěšnější 
Šárka Strachová s výdělkem 
93 366 franků.

Sjezdaři se mohou těšit na vyšší odměny

n Celkem sedm mi-
lionů dolarů si mezi 
sebou rozdělí nejlep-
ší tenistky sezony 
na turnaji, který 
začal včera v Sin-
gapuru. O peníze si 
zahrají i čtyři české 
hráčky. 

Už od roku 2014 se v Singa-
puru koná Turnaj mistryň, 
město si ale kontrakt 
vyjednalo až do roku 2018. 
Rok od roku význam turnaje 
stoupá, což potvrzuje jak 
stoupající sledovanost, tak 
i odměny, které si hráčky 
mezi sebou mohou rozdělit. 
Kontrakt s městem zajišťuje 
do roku 2018 pokladně WTA 
70 milionů dolarů, což je 
rekord. „Loňský ročník byl 
nejsledovanějším ženským 
turnajem v sezoně. Každý 
rok se sledovanost zvyšuje 
v průměru o pětinu,“ uvedla 
na webu WTA prezidentka 
organizace Stacey Allastero-

vá. Podle statistických údajů 
WTA se závěrečný podnik 
sezony podílí na celkových 
výnosech organizace třiceti 
procenty. „Začínali jsme 
v roce 1972, kdy se hrálo 
o 100 tisíc dolarů. Dneska 
hrají tenistky o sedm milio-
nů,“ dodala Allasterová.

Turnaj mistryň je pro 
Singapur jednou z největších 
sportovních akcí, která se 
zde koná každoročně. Kromě 
něj se zde pořádá ještě velká 
cena formule 1. Již v loň-
ském roce turnaj navštívil 
rekordní počet diváků – více 
než 130 tisíc. Podle informa-
cí deníku India Times přijeli 
tenisoví fanoušci z více než 
padesáti zemí z celého světa. 
„To je samozřejmě skvělé pro 
náš cestovní ruch,“ citoval 
deník Jeana Ng, ředitele 
singapurského cestovního 
ruchu.

Turnaj mistryň se bude 
v Singapuru konat ještě dva 
roky, už nyní však probíha-
jí jednání o dalším dějišti 
tohoto podniku. „Intenzivně 
jednáme o tom, kde se turnaj 

bude konat od roku 2019. 
Byli bychom rády, kdyby 
se nám podařilo vyjednat 
podmínky ještě výhodnější,“ 
říká Allasterová. 

Turnaje mistryň se účastní 
osm nejlepších tenistek 
sezony ve dvouhře a osm 
nejlepších deblových párů. 
Letos se z Česka do dvouhry 
premiérově kvalifikovala 
Karolína Plíšková (na sním-
ku), která je rovněž účastnicí 
deblové soutěže. Její part-
nerkou je Julia Görgesová. 
Do čtyřhry nastoupí rovněž 
Lucie Šafářová ve dvojici 
s Bethanií Mattek-Sand-
sovou a český pár Andrea 
Hlaváčková s Lucií Hradec-
kou. Po pěti letech se turnaje 
nejlepších světových tenis-
tek roku nezúčastňuje Petra 
Kvitová. Při své první účasti 
v roce 2011 jej vyhrála.

Turnaj mistryň má do 
roku 2018 vystaráno 

Martina 
Peřinková

Stranu připravila

Výdělky českých lyžařů v loňské sezoně (ve švýcarských francích)
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Šárka Strachová Kryštof Krýzl Ester Ledecká Klára Křížová Martina Dubovská
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n AT&T převezme 
Time Warner. Výsled-
ná firma bude mít 
hodnotu 300 miliard 
dolarů. Obchod se 
dotkne i českých aktiv 
Warnerů – HBO a sku-
piny Nova.

Stanislav Šulc

Očekávané spojení teleko-
munikačního giganta AT&T 
a mediálního kolosu Time 

Warner je na světě. Obě spo-
lečnosti potvrdily, že Time 
Warner se stane součástí 
AT&T za 85,4 miliardy dola-
rů. Po započítání dluhu Time 
Warner se výše transakce 
vyšplhá na 108,7 miliardy 
dolarů, aktuální tržní kapita-
lizace společnosti je přitom 
kolem 70 miliard dolarů. 

„K dohodě jsme dospěli 
velmi rychle, vidíme unikát-
ní potenciál ve svatbě našich 
podniků,“ uvedli šéfové obou 
firem Randall Stephenson 
(AT&T) a Jeffrey Bewkes 
(Time Warner). Důvodem 

pak je předpokládaný vývoj 
na trhu. „Asi před rokem 
jsme se začali bavit o bu-
doucnosti a o tom, že spojení 
může být nejlepším krokem 
k tomu, jak zůstat konku-
renceschopnými,“ prohlásil 
Stephenson. Výsledný pod-
nik bude mít při stávajících 
cenách tržní kapitalizaci až 
300 miliard dolarů. 

Transakci budou ještě 
posuzovat americké anti-
monopolní úřady, patrně 
až do konce příštího roku. 
K případnému spojení se 
vyjádřil i republikánský 

kandidát na prezidenta Do-
nald Trump. „Moje vláda by 
takovou transakci neschváli-
la,“ uvedl Trump při projevu 
v Gettysburgu. 

Pokud úřady dohodu 
schválí, bude mít vliv 
i na českou mediální scénu. 
Time Warner totiž ovládá 
také skupinu CME (majitel 
televize Nova) a HBO. Největ-
ší transakce letošního roku 
a jeden z největších medi-
álních prodejů všech dob 
předpokládá propojení řady 
podniků v telekomunikační 
a mediální oblasti. AT&T je 

jedním z největších poskyto-
vatelů připojení k internetu 
v USA. Už loni například 
za 48,5 miliardy dolarů 
koupil satelitního operátora 
Direct TV, který má  
20,5 milionu předplatitelů 
pouze v USA. 

Na straně Time Warner 
pak stojí například filmové 
studio Warner Bros. (hitové 
série jako Batman nebo 
Harry Potter), komiksové 
nakladatelství DC Comics 
a několik velkých televizních 
stanic včetně CNN, Cartoon 
Network a The CW.

Dlouho očekávaný prodej 
Time Warner je transakcí roku

Time Warner není předmětem 
velkého mediálního obchodu 
poprvé. V roce 2000 jej za  
112 miliard dolarů koupil 
internetový gigant AOL. 
Po splasknutí tržní dot-com 
bubliny však začal pád 
výsledné společnosti. Ten 
vyvrcholil v roce 2009, kdy 
Time Warner AOL opustil; 
výsledná ztráta investice AOL 
dosáhla 100 miliard dolarů.

Velký  
prodej podruhé

McDonald’s překvapil analytiky

Čistý zisk největšího světového řetězce restaurací rychlé-
ho stravování McDonald’s ve třetím čtvrtletí meziročně 
klesl o dvě procenta na 1,28 miliardy dolarů (31,8 miliardy 
korun). Výsledek předčil odhady analytiků, akcie firmy 
reagovaly růstem o téměř čtyři procenta. Více E15.cz

GE vydělala 52 miliard

Největší americký průmyslový konglomerát General 
Electric zvýšil čistý zisk o téměř sedm procent na  
2,1 miliardy dolarů (52 miliard korun). Firma očekává,  
že celoroční růst tržeb dosáhne maximálně dvou procent, 
dříve odhadovala čtyři procenta. Více E15.cz

Aerolinkám se nevyplácejí lety do Nigerie

Nigerijská měna naira kvůli vývoji cen ropy oslabuje. 
Zahraničním firmám se tak přestává vyplácet v zemi 
podnikat. Například United Airlines či Emirates radikálně 
snížily množství letů do země.  /čtk, mit/ Více E15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,937

Čína 1 3,670

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,599

Japonsko 100 23,919

Kanada 1 18,759

Maďarsko 100 8,765

Norsko 1 3,017

Polsko 1 6,250

Rusko 100 39,787

Švédsko 1 2,787

Švýcarsko 1 24,965

Turecko 1 8,058

USA 1 24,820

Velká Británie 1 30,248

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 21. 10. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,20   0,27 % 

ČEZ 468,50   0,09 % 

Erste Bank 763,80   0,50 % 

Fortuna 89,20   -0,78 % 

Kofola 395,00   -1,25 % 

KB 921,90   2,68 % 

Moneta 88,50   1,26 % 

O2 CR 235,00   -2.08 % 

Pegas 760,00   -0,85 % 

Philip Mor. ČR 12528,00   0,13 % 

TMR 709,00 0,00 %

Unipetrol 184,50   0,27 % 

VIG 495,70   1,06 % 

Celkový objem (v tisících korun) 755 910

Akcie na pražské burze 21. 10. 2016 

RODINNÉ STŘÍBRO. 
Snímek studia Warner Bros. 
Fantastická zvířata a kde 
je najít z oblíbeného světa 
Harryho Pottera míří letos 
na podzim do kin. Příjmy 
z jeho plánovaných čtyř 
pokračování by už v příštích 
letech mohly plynout do kap-
sy nově vznikajícímu gigantu.
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n Hackeři ochromili 
nejen weby obrů 
jako Twitter, Spotify, 
Pinterest nebo 
Netflix, ale i desítky 
dalších služeb, které 
zůstaly pro své 
uživatele několik 
hodin nedostupné. 

Michal Tomeš

Internetový svět si v pátek 
zažil nepříjemnou premié- 
ru: hackerům se podařilo 
takzvaným DDos útokem 
napadnout a vyřadit servery 
americké společnosti Dyn. 
Ta se zabývá poskytováním 
směrovacích DNS slu-
žeb dalším internetovým 
serverům, mezi jejími klien-
ty jsou významné společnos-
ti jako sociální sítě Twitter 

a Pinterest nebo poskyto-
vatelé hudby a videoobsahu 
Spotify a Netflix. Páteční 
útok byl jednak unikátní 
rozsahem, kterým internet 
ochromil, jednak ale tím, 
že se na útoku nepodílely 
pouze počítače a mobilní 

zařízení. Škodlivý malware 
Mirai, jenž útok údajně 
zprostředkoval, totiž napadl 
i běžná zařízení domácí 
potřeby jako set-top boxy, 
bezpečnostní kamery nebo 
domácí meteostanice, které 

jsou součástí vznikajícího 
internetu věcí. 

„Mirai využíval tato za-
řízení kvůli jejich chabému 
zabezpečení, které tvoří jed-
noduchá továrně nastavená 
přihlašovací jména a hesla,“ 
vysvětlil pro BBC Brian 
Krebs, expert na interneto-
vou bezpečnost. 

Severy společnosti Dyn 
v době útoku zaznamenaly 
desítky milionů IP adres, 
které byly zasažené mal-
warem Mirai. K útoku se sice 
již přihlásila hackerská orga-
nizace New World Hackers, 
jejich motivace je však zatím 
neznámá. 
DDoS útok proběhl ve třech 
vlnách. Hackeři během něj 
využili nechráněná zařízení 
v internetové síti k rozložení 
sil celkem ve třech akčních 
fázích velmi dobře koordino-
vaného útoku.  Více E15.cz

Internetem otřásl masivní 
hackerský útok

www.E15.cz | 9 |

Součástí útoku byla  
také domácí zařízení 
připojená 
k internetu věcí.

SILVER ECONOMY – SVĚTOVÝ 
FENOMÉN STÁRNUTÍ OBYVATELSTVA
 Silver Economy je termín zahrnující všechny produk-

ty, služby a jiné ekonomické aktivity sloužící k uspokojení 
potřeb občanů ve věkové kategorii nad 50 let. V součas-
né době je to velmi dynamické odvětví. Lidé ve věku nad 
50 let disponují podle statistik největším bohatstvím, které 

si chtějí náležitě užít. Tento trend je patrný ve všech hlavních 
západoevropských zemích, Severní Americe, Austrálii a stále 
zřetelnější je a bude i v dalších ekonomikách, jako například 
v Číně. Navíc podíl starší generace na celkové populaci neu-
stále roste a bude i nadále narůstat.
 Nelze se proto divit, že tržby i zisky společností Silver 
Economy mají historicky vyšší růst, než odpovídá průměru. 
Lze předpokládat, že tento růst bude stále zrychlovat. Již dnes 
je to investorsky mimořádně zajímavé a atraktivní odvětví.

ZA VÝNOSEM ZE SILVER ECONOMY 
DO KOMERČNÍ BANKY

 V České republice se investoři na výnosech ze Silver 
Economy rovněž mohou podílet. V nabídce Komerční banky 
je díky úzké spolupráci s IKS KB a skupinou Amundi, největ-
ším správcem majetku v Evropě, akciový fond CPR Global 
Silver Age. Ve světovém měřítku jedinečný a největší fond se 
zaměřuje právě na mimořádně perspektivní oblast spojenou 
se stárnutím populace. Úzké zaměření fondu na Silver Eco-
nomy vytváří silný předpoklad pro dosažení nadprůměrných 
výnosů, a to i v současném období mimořádně nízkých úro-

kových sazeb a přecitlivělých (volatilních) akciových trhů.
 CPR Global Silver Age je akciový fond s globálním 
zaměřením, kde až 100 % investic může být alokováno 
v akciích. Primárními sektory jsou farmacie, sociální péče 
a zdravotnické pomůcky, bezpečnost, volný čas, ale také 
krása a péče, správa majetku nebo automobilový průmysl 
(největší procento nových aut nakupuje právě starší genera-
ce). Fond si stanovuje za cíl dlouhodobě překonávat globální 
akciové trhy (v porovnání s indexem MSCI World). 

PŘENECHTE SPRÁVU ODBORNÍKŮM
 Komerční banka nabízí řadu dalších zajímavých investič-

ních možností včetně produktu IKS Investiční manažer, který 
volbu optimálního investičního mixu převezme za vás. Produkt 
IKS Investiční manažer aktivně spravuje prostředky klienta 
v souladu s tržní a ekonomickou situací a s tím, jak klient 
vnímá rizika spojená s investováním. Cílem tohoto produktu 
je optimálním způsobem zhodnotit vložené prostředky, a to 
včetně aktivního zapojení úspěšných fondů, jako jsou napří-
klad CPR Global Silver Age, First Eagle Amundi International 
Fund, KB Privátní správa aktiv 5D apod. 

NA STÁŘÍ NEMUSÍTE JEN ŠETŘIT, MŮŽETE NA NĚM I VYDĚLAT

Více informací o fondu CPR Global Silver Age získáte na jakékoli pobočce Komerční banky, bezplatné infolince 800 111 166 nebo na webových stránkách www.iks-kb.cz.

Každý investor přemýšlí (vynechme pro tentokrát krátkodobé spekulanty), jaký obor je z hlediska dlouhodobého investování perspektivní 
a do jaké oblasti investovat své volné finanční prostředky, aby generovaly zajímavý výnos při co nejmenším riziku. V moderním dynamicky se 
rozvíjejícím světě vzniká řada nových oborů, nad nimiž visí velké otazníky. Přesto jsou oblasti, které mohou z hlediska investování vypadat na 
první pohled nezvykle, ale argumenty, proč do nich směřovat svoje investice, jsou pádné. Jasným příkladem takové oblasti je Silver Economy.

KB PR Silver economy E15 212x136.indd   1 14.10.16   10:49

261060/12 inzerce

SINGAPORE AIRLINES neprodlouží pronájem vůbec prvního 
letounu Airbus A380 určeného pro zákazníky. Největší dopravní 
letoun světa tak přichází na trh použitých letadel – a zájemci se 
o něj zrovna nepřetahují. To však může ovlivnit i další rozhodo-
vání Airbusu o budoucnosti celého výrobního programu, který 
má už tak nejistou budoucnost.  Více E15.cz

O PRVNÍ A380 NENÍ ZÁJEM
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n Pro stranu je ne-
příjemné posilování 
koaličních národovců, 
kteří jí berou hlasy.

Karolína Flaszová

Nejsilnější slovenská vládní 
strana Smer dávala o ví-
kendu dohromady hlavní 
programové teze, které jí 
mají vyhrát parlamentní 
volby v roce 2020. Soci-
ální demokracie slibuje 
atraktivní a demokratická 
řešení, jež zabrání růstu 
extremismu. „Naší šancí je 
myšlenka silného sociálního 
programu. Naší prioritou 
je tvrdě pracující člověk, 
který respektuje pravidla,“ 
uvedl premiér Robert Fico 
s tím, že strana nemůže stát 
na příliš širokých nohách. 

Strana je v současnosti 
v obtížné situaci. Od břez-
nových voleb jí sice mírně 
stouply preference, ale 
nevrátily se k dřívější úrovni. 
Na jaře získala 28,3 procenta 
hlasů, v posledním průzku-
mu má zhruba o dvě více. 
Od hlasování ale výrazněji 
vzrostla obliba některých 
konkurenčních subjektů. 
Ve volbách druhá nejsilnější 
Svoboda a Solidarita (SaS) si 

polepšila z dvanácti procent 
na patnáct. Patrně nejvíc 
nepříjemné je pro sociální 
demokracii posilování ko-
aličních nacionalistů, kteří 
jí ubírají hlasy. Slovenská 
národní strana (SNS) měla 
v březnu 8,6 procenta, nyní 
má 12,5. 

Experti tak v poslední 
době poukazovali na to, že 
Smer je poměrně bezradný 
a neví, jestli se přiklonit více 
doleva nebo doprava. 
Na sobotní konfe-
renci z úst lídrů 
partaje zazněly 
sliby o pro-
hlubování 
sociálněde-
mokratické 
politiky, kte-
rá bude pro 
voliče lákavější 
než neustále 
vznikající nové 
strany. „Lidé potřebují 
jasnou politickou orientaci, 
aby věděli, kdo jsme,“ podot-
kl Fico. Premiér předsedající 
země EU také zdůraznil po-
třebu společného evropského 
postupu, i když je podle něj 
v rámci osmadvacítky nutný 
respekt k národním odliš-
nostem. 

Program „politiky s lid-
skou tváří“ má být defini-
tivně hotový až v prosinci 

příštího roku. Velký prostor 
v něm dostane tvorba pra-
covních míst a zlepšování 
platových podmínek včetně 
růstu minimální mzdy.

Strana považuje za priority 
také zkvalitnění zdravotnic-
tví a bytové politiky, které by 
umožnilo zvýšení pracovní 
mobility zejména u mladé 
generace. Za významný po-
važuje i rozvoj zaostalejších 
regionů země. Mezi důležité 

body patří také zvyšování 
daní podle stranické 

názorové linie, 
že hlavní zátěž 

nemají nést 
lidé s nízkými 
příjmy. Partaj 
uvažuje také 
například 

o zdanění „eko-
logicky škodli-

vých aktivit“. 
Politolog Ján 

Baránek nedávno uvedl, 
že Smer po skončení evrop-
ského předsednictví patrně 
čekají personální změny 
ve prospěch mladší gene-
race, které mohou vyústit 
v obměny na ministerských 
postech. Ficova pozice je 
podle něj ale pevná. „Výměna 
lídra je možná jen tehdy, 
pokud se Fico rozhodne, že 
už nechce dále pokračovat,“ 
citoval ho server Topky.sk. 

Smer se chystá 
zaměřit hlavně 
na tvrdě pracující
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Smeru
ubírají voličskou 

podporu nacionalisté, 
kteří by nyní získali 

12,5
procenta hlasů, když 

ještě v březnu měli 
jen 8,6.

MLÁDÍ VPŘED. Smer má před sebou generační obměnu. Omlazovací kúra by se tak mohla projevit 
i v ministerských postech, očekávají slovenští politologové. Ficova pozice je podle nich ale pevná. 
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Jednání mezi Kanadou, 
Evropskou unií a belgickým 
regionem Valonsko o doho-
dě o volném obchodu mezi 
Evropskou unií a Kanadou 
(CETA) drhnou. Podle páteč-
ního výroku kanadské mi-
nistryně obchodu Chrystie 
Freelandové 
dokonce skon-
čila krachem. 
Představitelé 
Evropské 
komise byli 
ve svých 
závěrech 
umírněnější. 
Převládalo 
u nich pře-
svědčení, že 
jednání se jen 
zastavila a že 
vyjednávací proces bude 
pokračovat. Dohoda by měla 
být podepsána tento čtvrtek 
na summitu v Bruselu.

Uzavření dohody stále 
brání belgický region Va-
lonsko. Jeho premiér Paul 
Magnette označil v pátek 
výsledky svých jednání se 
zástupci Evropské komise 
a Kanady za nedostatečné. 
„Problémy zůstávají zejmé-
na v oblasti arbitráží,“ uvedl 
ve valonském parlamentu.

„Kanada na tom praco-
vala, já osobně jsem na tom 
pracovala, a to velmi tvrdě. 
Ale mně i Kanadě se teď 
zdá evidentní, že EU není 

schopna dosáhnout dohody 
– dokonce ani se zemí, která 
sdílí evropské hodnoty jako 
právě Kanada,“ řekla očivid-
ně rozladěná Freelandová 
před sídlem valonské vlády.

Už v sobotu – po setkání 
s předsedou Evropského 

parlamentu 
Martinem 
Schulzem 
v Bruselu – 
mohla být ka-
nadská minis-
tryně přece jen 
optimističtější. 
Schulz jednal 
i s Magnettem 
a nevidí prý 
žádný problém, 
který by nešlo 
vyřešit. Valon-

ský premiér sice zopakoval, 
že je stále proti dohodě, ale 
zbývá prý vyřešit už jen 
„malé problémy“. Na ně by 
prý mělo stačit několik dní. 
Belgie však musí situaci 
vyjasnit do dnešního večera. 
Buď bude s to dohodu 
podpořit, nebo se čtvrteční 
summit v Bruselu odloží.

„Na tahu je Evropa. Dou-
fám, že Evropané to dokážou 
dotáhnout do konce a že se 
budu moci za několik dní 
vrátit se svým premiérem 
k podpisu dohody,“ prohlá-
sila Freelandová před svým 
odletem do Toronta. /čtk, hý/
 Sledujte E15.cz

Smlouva o volném 
obchodu mezi EU 
a Kanadou drhne

Severovýchodně od Mosulu vznikly dvě nové fronty

Irácké a kurdské síly včera před úsvitem otevřely u města 
Bašika další dvě fronty v rámci ofenzivy proti IS v Mosulu. 
Bašika leží severovýchodně od tohoto druhého největšího 
iráckého města. Poblíž je stejnojmenná základna irácké 
armády. Její speciální jednotky Bašiku obklíčily a dobyly 
některé její části. Kurdové se zmocnili dvou vesnic poblíž 
města. Fronta se tak na několika místech přiblížila na pět 
kilometrů od Mosulu.

Španělští socialisté budou tolerovat vládu lidovců

Španělská socialistická strana (PSOE) pomůže ukončit de-
setiměsíční patovou politickou situaci, která paralyzovala 
zemi a ohrožovala ekonomické oživení. Většina vysokých 
představitelů strany schválila, že nepřímo podpoří šéfa 
lidovců Mariana Rajoye jako premiéra pro další funkční 
období, když se poslanci PSOE v parlamentu zdrží hlaso-
vání o důvěře vládě. Pro tento krok se vyslovilo 139 před- 
stavitelů vedení strany, proti jich bylo 96. /čtk/

Krátce

Buď bude Belgie 
po dnešku s to 
dohodu podpořit, 
nebo se chystaný 
čtvrteční summit 
EU-Kanada v Bru-
selu musí odložit.
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Každá finanční 
krize se rodí 
v dobrých 
časech
n Napětí, kdy centrální banka skončí s ochranou koruny, 
vrcholí. Česká národní banka se kvůli specifickému režimu 
měnové politiky dostala do popředí zájmu médií, exportérů 
i spekulantů. „Debata kolem intervencí je velmi kreativní, někdy 
nás docela pobaví a někdy i zarmoutí,“ říká guvernér ČNB Jiří 
Rusnok. Není to ale nic, co by bankéře vykolejilo, dodává.
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Hana Filipová, Tereza Zavadilová

 Kdy se ČNB stáhne 
z trhu? 
Platí to, co jsme zveřejnili 
po našem posledním zasedá-
ní: neukončíme intervence 
do konce prvního čtvrtletí 
2017. Ukončíme je někdy 
potom. Zatím všechny naše 
prognózy ukazují, že to 
s vysokou pravděpodobností 
bude někdy kolem poloviny 
roku 2017.

 Čekáte tedy, že v půlce 
roku 2017 dosáhne inflace 
dvou procent – hodnoty, 
na kterou cílíte. Interven-
ce ale asi neskončí hned 
vzápětí?
To nevím. Řekli jsme, že kri-
tériem pro opuštění je udrži-
telné dosažení inflačního cíle, 
nebo dosahování, chcete-li.

 To může být klidně 
v roce 2018. Takže konečná 
hranice už stanovena není?
Ano, to může klidně být 
i v roce 2018. Pak už je to 
v podstatě „open end“.

 Vy to nebudete moci trhu 
říct. Jak to bude vypadat? 

Jak konkrétně, nevíme. Bude 
to vypadat tak, aby to pro-
běhlo hladce a s co nejmenší-
mi problémy.

 Existuje pásmo, v němž 
by se koruna měla pohy-
bovat po exitu? Analytici 
odhadovali nějakých 25,50 
až 26 korun za euro… 
Žádné pásmo ani hranice 
rozhodně nestanovujeme. 
Po exitu budeme pečlivě 
sledovat vývoj, kde se ustálí 
rovnovážný kurz. Pokud 
bude potřeba, budeme vyhla-
zovat nějaké skokové volati-
lity, které by mohly nastat se 
změnou režimu.

 Takže budete interveno-
vat i po konci intervencí?
Tohoto práva se nevzdává-
me.

 Očekáváte, že koruna 
může posílit nad hranici, 
kde vidíte riziko?
Ne, žádné pravděpodobnost-
ní scénáře nemáme.

 Může se stát něco po-
dobného jako ve Švýcarsku, 
kde centrální banka po tři 
roky oslabovala frank a ten 
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Absolvent VŠE 
začínal ve Státní 
plánovací 
komisi jako 
referent. Byl 
ministrem financí 
a ministrem průmyslu 
a obchodu, od června 
2013 do ledna 2014 byl 
premiérem úřednické 
vlády. Pracoval v ING 
Penzijním fondu a různých 
odborových sdruženích. Byl 
členem bankovní rady ČNB 
a od července 2016 je jejím 
guvernérem.

Jiří  
Rusnok  (56)

pak po ukončení intervencí 
prudce posílil?
Švýcarský scénář nehro-
zí, to je úplně jiná situace 
a nějaké trendové posílení 
po opuštění závazku lze 
logicky očekávat. V mezidobí 
se ekonomika posunula dál, 
změnily se vnitřní ceny – 
i když pomalu, ale teď se to 
trochu zrychlí. Máme velice 
výrazné přebytky obchodní 
bilance, to není tak podstat-
né, ale máme i jistý přebytek 
platební bilance. Přirozená 
poptávka a nabídka ve vzta-
hu koruna–euro hovoří pro 
obnovení určité konver-
genční trendové křivky, a tím 
i určitého posilování nomi-
nálního kurzu koruny. Pokud 
tedy budeme mít přibližně 
stejnou inflaci. Toto je trend, 
ale určité výkyvy samozřej-
mě mohou nastat. 

 Co když bude koruna 
naopak oslabovat?
Krátkodobě se může stát 
cokoli. Podle toho, jak se 
nyní situace vyvíjí, to do jisté 
míry nahrává tomu, že by 
koruna mohla krátkodobě 
oslabit. A kdyby koruna osla-
bila dramaticky, samozřejmě 
zasáhneme, eur máme haba-
děj, a ještě na tom vyděláme. 
Protože v momentě, kdy 
přijde den D nebo doba D, 
budeme mít eura jen my. To 
je realita. Jestliže dneska 
všichni kupují koruny, fajn, 
těch my máme nekonečně 
mnoho, ale eura nevydává 
nikdo jiný než ECB.
 

 Kolik máte eur v přepoč-
tu na koruny?
V rámci intervencí jsme 
nakoupili eura za necelých 
600 miliard korun. Celkově 
teď máme v devizových re-
zervách eur asi za dva biliony 
korun. A nemáme jen eura. 

 Jak efektivně hodláte 
s těmi devizovými rezerva-
mi naložit, kdyby naopak 
došlo k jejich velkému 
posílení, tak je to vlastně 
znehodnotí.
Jestliže budeme mít po po-
sílení účetní ztráty v koru-
nách, je to pořád virtuální 
záležitost. Nevím, co se bude 
dít za pět či deset let, ale my 
tu budeme pořád jako ČNB, 
protože doufám, že tu bude 
Česká republika. A to, že 
budeme mít solidní devizové 
rezervy, se nám může jedině 
hodit. Protože ne vždycky 
musejí být zlaté časy a ne 
vždycky musí být koruna 
kandidátkou na posilování, 
ale také klidně na oslabová-

ní. Pak se nám ty devizové 
rezervy budou sakra hodit. 

 Jaký to bude mít dopad 
do hospodaření ČNB?
To se uvidí. Bude záviset 
na vývoji kurzu a ten dopad 
do naší oficiální bilance 
a oficiálního výkazu zisku 
a ztrát bude zásadně účetní. 
U centrální banky je to 
do značné míry virtuální 
záležitost.

 Ale je tam pořád ztráta… 
Potenciálně v korunách je 
tam účetní ztráta. A stejně 
tak to bylo mnoho let před 
krizí, kdy měla banka účetní 
ztrátu.

 Chodí si k vám už teď 
stěžovat exportéři, že chce-
te intervence ukončit? 
Zatím ještě ne, nebo jsem to 
nezaznamenal. Samozřejmě 
vyjadřují obavy, ale ti rozum-
ní, což je většina, vědí, že nic 
netrvá věčně. A že o jejich 
dlouhodobé úspěšnosti 
rozhoduje schopnost uspět 
na trhu a ne to, zda máme 
kurz koruny o pět nebo deset 
procent vyšší.
 

 Bude mít v rozhodování 
o exitu nějaký vliv postup 
ECB a její strategie dodává-
ní likvidity na trh?
Primárně ne. Nás zajímají 
domácí ukazatele hlavně 
z oblasti cenové stability 
a další makroekonomické 
ukazatele. Přirozeně ale 
sledujeme, co ECB dělá, 
a do našich rozhodování to 
vstupuje. Uvidíme, jaký bude 
vývoj, zatím ECB ani nena-
značuje, že by neukončila 
dodávání likvidity prostřed-
nictvím skupování dluho-
pisů do konce března. To by 
mělo být jasnější po prosin-
covém zasedání ECB.

 Úrokové sazby jsou 
extrémně nízké, v Evropě 
už i záporné. Jak dlouho 
myslíte, že může tato politi-
ka na trhu trvat?
To nikdo neví, ale asi tak dlou-
ho, dokud to bude vyžadovat 
situace. Jsou náznaky, že se 
pomaličku posuneme od toho 
ne úplně normálního stavu 
nulových až záporných sazeb 
k alespoň mírně kladným 
sazbám někdy v horizontu 
roku dvou. To znamená, 
že bychom se měli pomalu 
odlepit ode dna. Pro nás to 
znamená, a proto se bavíme 
o exitu, že první krok bude 
uvolnění kurzu a umožnění 
jeho případného zhodnocení. 
Protože jsme jako poslední 

specifickou oblastí a nás 
z ní zajímá především část 
financovaná úvěry. Tam cí-
tíme počátek určité bubliny, 
určité odtrhávání lokálních 
cen nemovitostí rezidenč-
ního typu od fundamentů. 
Nás to netrápí samo o sobě, 
ale kvůli rizikům, do kterých 
vstupují banky. Proto jsme 
také reagovali doporučeními 
pro banky. Tím do jisté míry 
chráníme i spotřebitele. Aby 
se nevystavovali příliš velké-
mu riziku, které by v případě 
zhoršení úvěrových a ekono-
mických podmínek v bu-
doucnu nemuseli ustát. 

 Budete kontrolovat, 
zda banky vaše doporučení 
opravdu respektují?
Situaci pravidelně vyhodno-
cujeme a výsledky zveřejňu-
jeme dvakrát ročně ve zprávě 
o finanční stabilitě. Samo-
zřejmě doporučení se dá 
vymáhat složitě, ale naprostá 
většina bank na naše doporu-
čení slyší a naplňuje je. 

 Ale teď je doporučení 
v novém zákonu o ČNB již 
jako varianta vymahatelná 
zákonem…
Ano, je to trend doporu-
čovaný všemi autoritami, 
v mnoha zemích EU to je za-
kotveno v legislativě. To ale 
neznamená, že to budeme 
masivně využívat.

 V ostatních zemích ale 
byla trochu jiná situace. 
Banky byly finanční krizí 
hodně postiženy, což v Čes-
ku nebylo. V čem je naše 
situace podobná?
V tom, že každá finanční kri-
ze se rodí v dobrých časech. 

To platí obecně a přirozená 
soutěž na trhu vede k tomu, 
že banky mohou trpět 
krátkozrakostí a slevovat 
z rozumných kritérií pro 
zvládání rizik. My bychom 
to měli korigovat. Protože 
až bankovní krize někde 
vypukne, bude z toho velká 
patálie, která může bolet 
celou společnost. I ty, co si to 
nezaslouží, a toho bychom se 
neradi dočkali. 

Bankám například říkáme: 
nedávejte stoprocentní hy-
potéky. Nebo to považujete 
za normální? Mně to připadá 
až nemorální vzít si takovou 
půjčku. Čili není to žádný 
zásah do bankovního trhu, 
ořezáváme jen nějaké extré-
my, které se mohou objevit.

 O českém bankovním 
sektoru jste nedávno mluvil 
jako o poměrně bezpečném 
ostrově. Je to stav, který 
má šanci na delší trvání, 
i po exitu?
Určitě. Český bankovní 
sektor je zdravý, to ho odli-
šuje od velké části Evropy. 
Nikdy se nerozbujel – máme 
bankovní aktiva jen něco 
málo přes 100 procent HDP, 
kdežto v Evropě jsou běžné 
vícenásobky HDP. Nemáme 
přehnaně „přebankováno“. 
Dále naše banky už před 
krizí žily velmi slušně z tra-
dičního bankovního byznysu 
– ukládaly úspory a půjčova-
ly peníze. Máme více vkladů 
než úvěrů čili máme banky 
silně kapitalizované. A také 
platí, že banky jsou dlouho-
době tak zdravé, jak zdravá 
je ekonomika. Takže pokud 
si česká ekonomika povede 
dobře, není důvod, abychom 
nezůstali ostrovem i my. 
Doufám, že i zbytek evrop-
ského bankovního sektoru se 
zkonsoliduje.

krok při snižování sazeb užili 
právě kurz, do záporu jsme 
tehdy jít nechtěli, logicky až 
teď půjdeme zpátky, krok, 
který byl poslední, tak bude 
zase první. 

Bude-li do budoucna 
potřeba nějak reagovat 
na oživenou inflaci, budeme 
připraveni postupně zvyšo-
vat úrokové sazby.

 Jaký prostor má ČNB 
pro zvyšování sazeb, kdyby 
u eura zůstaly sazby v zá-
poru?
Skoro žádný. Nemůžeme 
se a ani nechceme dostávat 
do nějakého drastického 
pozitivního úrokového 
diferenciálu, pokud to naše 
inflační situace neospravedl-
ňuje. Čili máme-li podobnou 
inflaci jako eurozóna, není 
důvod, abychom měli zásad-
ně jiné úrokové sazby. Sice 
nemáme nominálně záporné 
sazby – myšleno jako sazby 
centrální banky, ale de facto 
je máme vyvolané situací 
na trhu. Zejména u státních 
dluhopisů, ale do jisté míry 
i na mezibankovním trhu.

 Je růst cen jako celek 
zdravý? Už se mluví o tom, 
že na trhu s nemovitostmi 
vzniká cenová bublina…
S celkovým růstem cen jsme 
nespokojeni, je pod naším 
cílem. Ceny nemovitostí jsou 

 Český bankovní 
sektor je zdravý, to 
ho odlišuje od velké 
části Evropy. 
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Tvář dne 

 Takové obchody 
ničí demokracii,

řekl republikánský kandidát  
na amerického prezidenta 
Donald Trump k oznámenému 
prodeji společnosti Time 
Warner. 
str. 8
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Zábavný zábavní průmysl
Co skutečně znamená svatba AT&T a Time Warner? Při-
znání, že opět přišla doba gigantů. Ekonomika bude fun-
govat tak, že velké firmy přežijí, středně velké pomřou a ty 
malé, progresivní se budou snažit, aby je ty velké požraly 
s co nejmenšími šrámy. Důvod je jasný. Doba je nejistá 
a musí se zkoušet. To je vidět ve spoustě sektorů. Hledají se 
nové cesty, jak oslovit diváka, čtenáře, zákazníka. Spousta 
takových pokusů dopadne špatně a to je drahý špás.

Neméně zajímavý pak je pohled na transakci opti-
kou zábavního průmyslu. Nová firma bude moci vyzvat 
na souboj další mediální kolosy, jako je Walt Disney 
a Comcast. Především Disney se již dlouho hřeje na vý-
sluní a inovuje stále méně. Pokud spojení AT&T a Time 
Warner dopadne nejlépe podle představ obou firem, bude 
to právě Disney, kdo na to může doplatit. Možná se tedy 
můžeme těšit na nějaké další velké zprávy z tohoto sekto-
ru, který už začínal být lehce nudný.

 Stanislav Šulc

Zprávy si čtu raději na mobilu. Na malé obrazovce vypadají 
světové problémy mnohem menší.

Nevhodný 
partner
Jako nejvyšší ústavní čini-
telé ČR chceme společně 
zdůraznit, že naše země při 
naplňování své dlouhodobé 
politiky vůči ČLR vychází 
z principů strategického 
partnerství mezi oběma 
zeměmi a ze vzájemného 
respektu ke svrchovanosti 
a územní celistvosti ČLR... 
První věta Společného pro-
hlášení nejvyšších ústavních 
činitelů zasluhuje pozornost 
z několika důvodů.

Je srozumitelné, že se 
Čína považuje za svrchova-
ný a územně celistvý stát. 
A vzhledem k podobě di-
plomatických i obchodních 
styků je srozumitelné, že to 
Česko respektuje. Nevíme 
však, proč Praha územní ce-
listvosti ČLR vyjadřuje „vzá-
jemný“ respekt. Vzájemné by 
bylo, kdyby Čína na oplátku 
vyjádřila respekt k územní 
celistvosti Česka, což se 
však nestalo. Předpoklá-
dejme však, že jde jen o ne 
zcela šťastnou formulaci 
a že nenastane situace, kdy 
bychom z Pekingu potřebo-
vali být ujištěni, že Česko je 
územně celistvý stát. Kdyby 

však k narušení naší územní 
celistvosti došlo, jak by asi 
Peking reagoval? Dostup-
ným vzorem je jeho postoj 
k ruské agresi vůči Ukrajině. 
Peking se nepřiklonil ani 
k jedné straně konfliktu, 
ale do Moskvy vzkázal, že 
si uvědomuje, o jak „citlivé 
téma“ jde.

Naši činitelé ve svém 
prohlášení podtrhli skuteč-

nost, že mezi oběma zeměmi 
existuje strategické part-
nerství. Samozřejmě se tato 
formulace dá v příslušných 
smlouvách dohledat, ale je 
tomu tak ve skutečnosti? Po-
kud budeme za strategické 
považovat partnerství, které 
oběma stranám poskytuje 
výhody, jichž by jinak nebylo 
možné dosáhnout, pak gi-
gant, jakým je dnešní Čína, 
nemůže s Českem na něco ta-
kového pomýšlet. Proč? Pro-
tože jsme součástí Evropské 
unie a NATO. A právě tyto 
organizace definují obsah 
i rozměr našeho strategické-
ho partnerství. Česko právě 
tak jako jakákoli jiná země 

unie či aliance má možnost 
se svými partnery vyjedná-
vat o úpravách. Ale náš hlas 
má, logicky a nevyhnutelně, 
takovou váhu, jaká odpovídá 
naší hospodářské, populační 
a vojenské síle. Mohl by nám 
někdo jiný, třeba Čína, po-
skytnout výhodnější rámec?

Domnívám se, že tomu 
tak není, respektive nebude. 
Proč? Čína dává najevo, že jí 
současné nastavení systé-
mu mezinárodních vztahů 
není zcela po chuti. Peking 
trpělivě opakuje, že neusilu-
je o destrukci, ale o změnu 
současných poměrů. Jejich 
součástí však musí být 
redefinování dnes globálně 
platných standardů, neboť 
všechny odrážejí západní 
pohled na fungování státu, 
společnosti, hospodářství či 
bezpečnosti. 

Právě tohle je čínský dlou-
hodobý a strategický cíl. Dá 
se pochopit, proč Čína po ně-
čem takovém volá. A nelze 
ignorovat, že k uskutečnění 
má čím dál větší kapacity. 
Odpovídá však něco z toho 
našim strategickým cílům? 
Jsem přesvědčen, že ne. 
Čína modifikaci nastavení 
současného systému mezi-
národních vztahů opírá o své 
hodnoty. Je možné, že o na-
šich hodnotových základech 
pochybuje Hrad. Nemělo 
by však o nich být pochyb 
ve sněmovně, v Senátu ani 
ve Strakově akademii.

Autor je politický geograf

Komentář

Michael Romancov

Může nám někdo, 
například Čína, 
poskytnout výhodnější 
rámec partnerství než 
EU a NATO? Myslím, 
že ne.
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Cena pro bývalého šéfa 
filmového archivu

Na 35. festivalu němého fil-
mu Le giornate del cinema 
muto v italském městě Por-
denone byla udělena cena 
Jeana Mitryho bývalému ře-
diteli Národního filmového 
archivu v Praze Vladimíru 
Opělovi za zásluhy ve filmo-
vém archivářství.

Jubilant Mádl se vrátí  
k režii. Chystá komedii
Talentovaný herec Jiří 
Mádl oslavil třicáté 
narozeniny. Během oslav 
prozradil, že příští rok se 
vrátí k režii celovečerního 
filmu. Připravuje komedii 
Na střeše, ke které také 
napíše scénář. Mádl v roce 
2014 uvedl celovečerní 
režijní prvotinu Pojedeme 
k moři. Získal za ni řadu 
cen po celém světě. /čtk, sul/

Krátce

n Autorem hry Para-
lelní vesmíry je britský 
talent Nick Payne. 
V české verzi se v hlav-
ních rolích představí 
Barbora Vyskočilová 
a Ondřej Novák.

Iva Přivřelová

Romance na mnoho způ-
sobů Paralelní vesmíry 
se po úspěchu v Londýně 
a na Broadwayi představila 
poprvé i v Česku, díky Diva-
dlu NaHraně.

Příběhem o vztahu 
včelaře a kosmoložky, 
který má v souladu s teorií 
o paralelních existencích 
mnoho podob, na sebe 
v roce 2012 upozornil Brit 
Nick Payne. Jako nejmladší 
dramatik za Paralelní ves-
míry (Constellations) získal 
cenu Evening Standard pro 
nejlepší novou hru a poz-
ději i nominaci na cenu 
Olivier, úspěch představení 
uznávané scény Royal Court 
stvrdil jeho přesun na ko-
merční West End. V roce 
2015 se inscenace pro dva 
herce dostala i na Broadway, 
v hlavních rolích s Jakem 
Gyllenhaalem a Ruth Wilso-

Úspěšná romance 
z Londýna poprvé 
v Česku

Tipy

Palác Akropolis • 19.30

SOPHIE HUNGER

V Paláci Akropolis dnes 
večer vystoupí švýcarská 
zpěvačka Sophie Hunger 
patřící k nejvýraznějším 
hudebním objevům dneška.

právě v prodeji A NAvÍC: ojetiny na CNG

máte problémy se zrAkem?
vyzkoušeli jsme 
revolučNÍ brýle 
pro řidiče

260386/32 inzerce

novou, nominovanou díky 
ní na cenu Tony.

Nyní dvojici, která opa-
kovaně prožívá zásadní 
okamžiky svého vztahu 
s rozdílnými vyústěními, 
hrají v prostorách pražského 
divadla Kampa Ondřej Novák 
a Barbora Vyskočilová. „Je to 
tak trochu herecké cvičení: 
během hodiny a čtvrt ode-

hrát přes padesát scén, rych-
lými střihy střídat a přesně 
odstínit jejich napětí a při vší 
té technice nezapomenout, 
že je to hlavně o lásce,“ popi-
suje Ondřej Novák. 

Nejednoduché režie 
české premiéry Paynova 
díla se ujal zkušený Šimon 
Dominik, umělecký ředitel 
Divadla NaHraně, které 

se na britské dramatiky 
a neotřelé způsoby jejich 
jevištního ztvárnění zamě-
řuje. Na nové inscenaci se 
sešel stejný tvůrčí tým, který 
na jaře jako první v Česku 
uvedl v podobě scénické 
skici poslední hru Toma 
Stopparda Obtížný problém.

Autorka je spolupracovnicí redakce

TALENTOVANÉ DUO. V hlavních rolích očekávaného divadelního hitu se českému publiku představí 
Barbora Vyskočilová a Ondřej Novák.
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ALEJ ZMIZÍ. Po téměř 150 letech přestane lemo- 
vat cestu mezi Raspenavou a Krásným Lesem 
kočárová alej. Bude se kácet kvůli rozšiřování úzké 
a nebezpečné silnice. Rekonstrukce cesty je sou-
částí česko-polského projektu „Od zámku Frýdlant 
k zámku Czocha“ za 20 milionů eur. „Čtyři aleje se 
nám podařilo zachovat, tato musí být pokácena,“ 
řekl Zbyněk Vlk za iniciativu Zachraňme aleje, 
která v sobotu v historickém stromořadí uspořá-
dala rozlučkovou akci. Kočárové aleje bývaly pro 
Frýdlantsko typickým krajinným prvkem.
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